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§ 1 Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 

sammanträdet. 
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BESLUTSÄRENDEN 

 

§ 2 Analysera klimatkonsekvenserna inför varje beslut som stadsdelsnämnden 

fattar 

Anmälan av medborgarförslag, för nämndens ställningstagande om beredning 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda ett medborgarförslag från Gunnar 

Björkman om att analysera klimatkonsekvenserna inför varje beslut som stadsdelsnämnden 

fattar. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Gunnar Björkman att förvaltningen och nämnden ska 

analysera klimatkonsekvenserna inför varje beslut som stadsdelsnämnden fattar.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda förslaget och 

återkomma med ett förslag till svar vid ett senare sammanträde. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-25. 

Dnr FAR 2023/589 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 3 Skapa en gemensam odlingsplats i Tallkrogen 

Anmälan av medborgarförslag, för nämndens ställningstagande om beredning 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda ett medborgarförslag från Sandra 

Brundell om att skapa en gemensam odlingsplats i Tallkrogen. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Sandra Brundell att stadsdelsnämnden ska skapa en 

gemensam odlingsplats i Tallkrogen.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att utreda förslaget och 

återkomma med ett förslag till svar vid ett senare sammanträde. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-25. 

Dnr FAR 2023/591 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  

 

Särskilt uttalande  

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  

 

Vi skulle vilja börja med att tacka för ett bra och genomtänkt förslag. Gemensamma 

odlingsplatser i stil med den som föreslås är något som har blivit allt vanligare både i 

Stockholm och i andra kommuner. Platser där allmänheten kan odla skapar som 

förslagsställaren beskriver ett stort  mervärde för medborgarna och  kan öka medvetenheten 

om lokalproduktion och en miljövänlig livsstil. Platsen hade kunnat skötas i många former, 

exempelvis genom en förening i samarbete med stadsdelsförvaltningen. Vi är positiva till 

förslaget och hoppas att det skulle vara genomförbart. 
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§ 4 Allvarliga brister i samhällsvården av barn och unga 

Svar på skrivelse från M, L och C 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 

Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet om allvarliga brister i samhällsvården av barn 

och unga. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden tar Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet upp kritik 

från Justitieombudsmannen (JO) som riktats mot Statens institutionsstyrelse (SiS) gällande 

platsbrist och undermålig samhällsvård av barn och unga. Partierna vill utifrån detta att 

förvaltningen besvarar ett antal frågor.  

 

Förvaltningen beskriver situationen när det gäller väntetider till SiS och hur detta påverkar 

unga som är i behov av skydd och vård. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-08. 

Dnr FAR 2023/433 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Laura Roselli m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Maria Jacobson (MP) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Laura Roselli m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Maria Jacobson (MP)  

 

Vi tackar oppositionen för att de ställer relevanta frågor till förvaltningen och vi tackar 

förvaltningen för svaret. Barn och unga som placeras på SiS-hem lever i utsatthet och är 

beroende av ett gott omhändertagande av kompetenta vuxna när de placeras på institution. 

Att vårda unga med destruktiva beteenden är svårt. Placeringar som sker mot barns och 

ibland deras vårdnadshavares vilja ställer höga krav på kvalitet på vården och omsorgen som 

ges. Det är också viktigt att varje barn hamnar i en miljö som är väl anpassad efter just hens 

problematik. Det är allvarligt att så många olika instanser beskriver SiS-boenden som 

bristfälliga. Vi i majoriteten vill fortsatt ha tyngdpunkten på öppenvård och frivilliga 

insatser. Tvångsåtgärder ska endast användas som en sista åtgärd när inget annat fungerar. 

De tvångsåtgärder som används behöver ha väl underbyggd evidens på att de leder till bättre 

tillvaro för de unga som placeras och för samhället i stort. Varje dag av väntan på placering 
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ger fog för oro, som förvaltningen väl beskriver. Vi undrar därför vilka alternativ till SiS 

förvaltningen ser samt hur man tänker arbeta för att korta väntetiden för placeringar? 

 

Särskilt uttalande  

Leif Söderström (SD) 

 

Institutioner skapade för att rehabilitera och hålla tungt brottsbenägna ungdomar borta från 

allmänheten fungerar inte som tänkt. Mobiltelefoner, datorer och internet - all inclusive - är 

en mänsklig rättighet även för unga mördare som råkat åka fast, vilket möjliggör fortsatt 

kriminell verksamhet och upprätthållen kontakt med gängen för att planera sin egen 

fritagning. 

 

Allt fler rapporterar också om att SiS-institutionerna blivit en värvningsplats där kriminella 

gäng fyller på med nya brottsbenägna och våldsamma medlemmar. Detta sker framför en 

personal, som begränsas av otidsenliga regelverk. 

 

I SVT Agenda 17 september uttalar Carin Götblad (NOA) att narkotikabrotten nu kommer in 

i sådana mängder att de inte längre går att utreda. Och att påföljden för en 14-åring som 

begår sitt sjunde förnedringsrån blir att träffa en coach en gång i månaden på socialtjänsten. 

Hon berättade vidare att  “Vi har alltså 14-åringar och 13-åringar som erbjuder sig att begå 

mord gratis för att komma upp i status, och vi har mord begångna av tonåringar med rena IS-

metoder och tortyr, och det här är Sverige, jag menar att vi har barn som är djupt 

empatistörda.” 

 

Det är uppenbart att nya förhållningssätt och åtgärder måste tas fram för att få grepp om den 

råa och eskalerande ungdoms- och gängbrottsligheten, ungdomsfängelser och sänkning av 

straffmyndighetsåldern är aktuella förslag på sådana åtgärder. 
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§ 5 SHIS-bostäder – stadens bostadssociala resurs 

Svar på skrivelse från M, L och C 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 

Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet om SHIS-bostäder – stadens bostadssociala 

resurs. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden frågar Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet hur 

stadsdelsförvaltningen använder sig av Stockholms stads bostadssociala resurs SHIS 

(Stiftelsen Hotellhem i Stockholm) och vad som skulle kunna förbättras för att 

boendelösningarna ska användas i större utsträckning.  

 

Förvaltningen beskriver sitt samarbete med SHIS, hur man tillsammans med dem ser över 

möjligheter att öka placeringsgraden, samt redovisar hur man hittills under året använt sig av 

SHIS för placeringar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-21. 

Dnr FAR 2023/432 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6 Barns och våldsdrabbades hemlöshet och underutnyttjade resurser 

Svar på skrivelse från C 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 

Centerpartiet om barns och våldsdrabbades hemlöshet och underutnyttjade resurser. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden skriver Centerpartiet att det är ett tilltagande problem 

med hemlöshet i Stockholm. Man anser att det särskilt behövs krafttag i arbetet mot 

hemlöshet för barn och våldsdrabbade. Partiet ställer frågor till förvaltningen om samarbete 

med stadens bostadssociala stiftelse SHIS (Stiftelsen Hotellhem i Stockholm) och behov av 

insatser eller typer av boenden i arbetet mot bostadslöshet.  

 

Förvaltningen beskriver sitt samarbete med SHIS och den nuvarande lägesbilden utifrån 

skrivelsens frågor, till exempel när man använder sig av SHIS och hur man hjälper personer i 

behov av boende i övrigt för att undvika placeringar på akutboende. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-22. 

Dnr FAR 2023/494 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7 Säkerheten för Farstas boende och de ideellt engagerade genom IOP 

Svar på skrivelse från SD 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse från 

Sverigedemokraterna om säkerheten för Farstas boende och de ideellt engagerade genom IOP. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden återkommer Sverigedemokraterna med nya frågor om 

ordningsvakter och det idéburna offentliga partnerskap (IOP) om nattvandring som nämnden 

tecknade den 9 mars i år med ett antal idrottsföreningar.  

 

Förvaltningen svarar att det är upp till nämnden att besluta om att avbryta eller pausa en IOP, 

men att förvaltningen inte ser behov av att avbryta någon IOP. Vidare svarar förvaltningen 

att lägesbilder görs veckovis samt på månads- och årsbasis för att kartlägga avvikelser och 

brott inom stadsdelsområdet.  

 

SD undrar också om förvaltningen kan driva en kampanj mot narkotika. På den frågan svarar 

förvaltningen att vi genomför det som nämnden uppdrar åt oss att göra, inom de ramar som 

kommunfullmäktige fastställer. Beträffande behov av ytterligare ordningsvakter har 

förvaltningen vid flera tillfällen lämnat underlag till ansökningar hos Polismyndigheten om 

så kallade LOV 3-områden. Eventuella beslut om omlokalisering av medel, som SD undrar 

över, fattas av nämnden. Kommunstyrelsen är ansvarig för stadens mobila ordningsvakter. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-16. 

Dnr FAR 2023/493 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Leif Söderström (SD) 

 

Vi tackar förvaltningen för bra synpunkter och svar samt referenserna till källmaterialet. 

 

1.) Vår oro för att de ideellt engagerade idrottsledarna i rollen som nattvandrare skall  

komma till skada i någon konfliktsituation där kriminella gäng är aktiva kvarstår. 

 

2.) Lägesbilden från samverkansöverenskommelsen mellan Stockholms stad och  

polisregion Stockholm bidrar med mycket värdefull information och uppdateras 
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frekvent. Det är önskvärt att även nämnden regelbundet kan få ta del av dessa 

uppdateringar, förslagsvis i samband med Tertialrapporterna. 

 

3.) Det är bra att förvaltningen är öppen för att driva kampanj mot narkotikamissbruk 

och därigenom än mer intensifiera arbetet med att  “Krossa knarket”,  vilket var en 

vitt spridd kampanjslogan på 70-80 talet. Ungdomen behöver tydligt höra våra 

samlade röster och veta att samhället står enat i den frågan. Att så många som 20 

procent av eleverna på gymnasiet har prövat på att använda narkotika är ett 

misslyckande av stora mått, det är en blivande kundgrupp som enkelt kan 

exploateras av de kriminella gängen. För att förebygga narkotikamissbruk behövs 

ökad polisiär synlighet samt upplysande insatser riktat direkt till högstadieskolorna i 

stadsdelen. 

 

4.) Det är hoppingivande att förvaltningen ligger på med ansökningar om LOV 3-

tillstånd, och vi ser fram mot att de lagändringar som snart träder i kraft kommer att 

möjliggöra utökat användande av ordningsvakter i stadsdelen och därigenom 

förstärka arbetet med att öka på tryggheten för invånarna. 

 

5.) Den lägesbild som förmedlas i verksamhetsplanen för år 2023 visar på att 

våldshandlingar och rån främst är lokaliserat till stadsdelens större 

kommunikationscentra och torg, vi förordar därför att ordningsvakter i möjligaste 

mån, skall vara permanent stationerade där. 
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§ 8 Medborgarundersökning 2023 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av stadens medborgarundersökning 

2023. 

 

Ärendet 

Stadens årliga medborgarundersökning har skickats till ett slumpmässigt urval invånare 

fördelade över de dåvarande 13 stadsdelsområdena. Svarsfrekvensen för hela staden är 38 

procent. Farstas svarsandel är också 38 procent vilket är en minskning från 49 procent 2022. 

Den statistiska säkerheten är förhållandevis låg, +/- 5,8 procentenheter för Farsta.  

 

Nöjdheten med snöröjning och sandning av gator och gångvägar i Farsta är låg, endast 25 

procent, vilket är lägst i hela staden. Trafiknämndens gator och stadsdelsnämndens 

gångvägar har olyckligtvis slagits ihop i ett och samma påstående. Förvaltningen har fått 

väldigt få klagomål på parkvägar. En möjlig slutsats är därför att trafikkontoret inte lyckats 

leverera en tillfredsställande snöröjning på gatorna. En bidragande faktor är sannolikt också 

snöovädret i november med 60 cm blötsnö under ett dygn. 

 

Andel invånare i Farsta som på det hela taget tycker att deras stadsdelsområde är tryggt att 

bo i är 68 procent, något lägre än föregående år. Farstaborna är mindre nöjda med kulturlivet 

än staden totalt. Men för alla påståenden om kultur och kulturutövande har nöjdheten ökat 

och förvaltningen kan se en positiv trend. Analysen är att kulturaktiviteter har synliggjorts 

mer, bland annat på sociala medier. Satsningar som gjorts för barn och ungdomar har 

upplevts positivt. En positiv trend kan även ses med trafikmiljön för cyklister. Nöjdheten 

med att ta sig fram med cykel i stadsdelsområdet har ökat och har högst resultat av alla 

stadsdelsområden, 84 procent. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-18. 

Dnr FAR 2023/597 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande  

Leif Söderström (SD) 

 

Sverigedemokraterna ser allvarligt på att endast hälften av Farstas invånare känner sig trygga 

när de går ensamma hem på kvällen. Allra värst är det för kvinnor där endast 40 procent 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2023 

SIDA 13 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

känner sig trygga när de går hem ensamma på kvällen. Farsta stadsdelsområde ligger under 

stadens genomsnitt. 

 

För att öka tryggheten så skulle man kunna ha ordningsvakter på platser där det är mycket 

folk i rörelse och som tidigare haft våldsproblematik. 

 

Utöver denna problematik så ser vi att missnöjet med snöröjning och sandning av gator och 

gångvägar ökar. Endast 41% var nöjda med detta förra vintern om man jämför med 54% året 

innan. Detta är något som påverkar vardagen för alla samhällsgrupper. 
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§ 9 Brukarundersökning 2023 inom Farstas kommunala förskolor 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av 2023 års brukarundersökning 

inom Farstas kommunala förskolor. 

 

Ärendet 

Stockholms stad genomför årligen en brukarundersökning i stadens alla förskolor och 

pedagogisk omsorg. Förskoleundersökningen syftar till att utveckla den pedagogiska 

kvaliteten i varje enskild förskola genom att inhämta vårdnadshavarnas synpunkter på 

kvaliteten. Resultaten från undersökningen utgör även ett underlag i den stadsövergripande 

Förskolerapporten som görs årligen av förskolenämnden.  

 

Resultaten visar en förbättring inom samtliga delområden och även avseende svarsfrekvens. 

Förvaltningen bedömer att den ökade nöjdheten är ett resultat av det långsiktiga systematiska 

kvalitetsarbetet som bedrivs i verksamheterna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-07-31. 

Dnr FAR 2023/524 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  

 

Särskilt uttalande  

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  

 

Farsta ska vara en stadsdel med goda uppväxtvillkor. Förskolan ska ha ett tydligt 

kunskapsuppdrag för att barn redan från början ska ges en stark grund att stå på. Förskolan 

ska uppmuntra till lek och rörelse, personalen ska ges tid att stimulera varje barns unika 

intressen och rofyllda måltider ska ge barnen möjlighet att utforska alla färger och smaker. 

 

I Förskoleundersökningen inhämtas vårdnadshavares synpunkter på kvaliteten i förskolan 

och resultatet syftar till att utveckla den pedagogiska kvaliteten i varje enskild förskola. Det 

är glädjande att resultaten för Farsta visar en förbättring inom samtliga delområden och att 

även svarsfrekvensen förbättrats. Resultaten för Farsta är också bättre än stadens 

sammanvägda resultat för kommunala förskolor inom samtliga delområden. Det är tydligt att 

vårt långsiktiga kvalitetsarbete som bedrivits inom kommunala förskolor i samband med 

forskningsinstitutet IFOUS och som inneburit en ökad samverkan mellan hemmet och 

förskolan gett önskade resultat i form av en fortsatt positiv trend. 
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När Förskoleundersökningen bryts ner på Farstas sex förskoleområden så har Farsta Fagersjö 

lägst andel positiva svar på 13 av 20 frågor. Nedan är exempel på frågor som skiljer sig mest 

mellan förskoleområdet med högst andel positiva svar och Farsta Fagersjö med lägst andel 

positiva svar: 

 Mitt barns utveckling och lärande dokumenteras och synliggörs 

 Jag upplever att den pedagogiska lärmiljön (material och dess tillgänglighet) på mitt 

barns förskola uppmuntrar till lek, utveckling och lärande 

 Jag kan rekommendera mitt barns förskola 

 

När ett område sticker ut så pass negativt som de kommunala förskolorna i Fagersjö gör i 

denna brukarundersökning motiverar det åtgärder. Brukarundersökningen bör ligga till grund 

för riktade åtgärder för förskolorna i just Fagersjö så att bristerna tas på allvar. 
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§ 10 Stadsdelsnämnden inrättar två beredningar och ett ungdomsråd 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden inrättar en hållbarhetsberedning för frågor om miljö och klimat, 

stadsmiljö, näringsliv, kultur, föreningsliv, demokrati och jämlikhet och fastställer 

instruktion för beredningen enligt protokollets bilaga 1. 

2. Nämnden utser Laura Roselli (V) till ordförande för hållbarhetsberedningen. Övriga 

ledamöter utses vid ett senare tillfälle.  

3. Nämnden inrättar en trygghetsberedning för frågor om brottsförebyggande arbete och 

trygghet och fastställer instruktion för beredningen enligt protokollets bilaga 2. 

4. Nämnden utser Joseph Zamani (S) till ordförande för trygghetsberedningen. Övriga 

ledamöter utses vid ett senare tillfälle. 

5. Nämnden uppdrar åt Lisa Carlbom (MP) att återkomma till nämnden med förslag om 

lämpliga former för ett ungdomsråd eller ett liknande forum för dialog med 

stadsdelsområdets ungdomar. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens majoritetspartier har aviserat att de vill inrätta rådgivande organ, likt de 

råd som tidigare års nämnder har tillsatt. Det övergripande syftet ska vara att bistå nämnden i 

arbetet att göra Farsta till en ännu mer attraktiv ort att bo och vistas i.  

 

På uppdrag av nämndens ordförande har förvaltningen förberett detta underlag för nämndens 

ställningstagande om inrättande av en hållbarhetsberedning, en trygghetsberedning och 

någon form av forum för dialog med stadsdelsområdets ungdomar.  

 

Förslag till instruktioner för de båda beredningarna har presenterats av majoritetspartierna. 

Förslagen har därefter bearbetats av förvaltningen avseende formalia och även för att stämma 

överens med kommunfullmäktiges övergripande styrdokument och uppdrag samt med 

stadsdelsnämndens beslut om verksamhetsplan. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-09-20. 

Dnr FAR 2023/679 

 

Förslag till beslut 

Leif Söderström (SD) yrkade att nämnden skulle återremittera ärendet med uppdrag till 

förvaltningen att omarbeta förslaget så att samtliga partier i nämnden garanteras möjlighet att 

vara del i de båda föreslagna beredningarna – se Reservation i frågan om återremiss nedan. 

 

Laura Roselli m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Maria Jacobson (MP) yrkade att 

nämnden skulle behandla ärendet idag. I det instämde Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge 

(L) och Christer Eriksson (C). 

 

Laura Roselli m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Maria Jacobson (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Olof Peterson m fl (M), 

Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C). 
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Leif Söderström (SD) yrkade att nämnden skulle avslå förvaltningens förslag i punkt 1-4 – se 

BESLUT ovan – och lade fram ett eget förslag – se Reservation i sakfrågan nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden behandlade först yrkandet om återremiss och fann att nämnden hade beslutat att 

ärendet skulle behandlas idag. 

 

Ordföranden ställde därefter yrkandena i sakfrågan mot varandra och fann att nämnden hade 

beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  

 

Reservation i frågan om återremiss 

Leif Söderström (SD) 

 

Förvaltningens förslag återremitteras för vidare utredning. Samtliga av nämndens partier 

skall garanteras möjlighet att vara del i den föreslagna trygghetsberedningen samt 

hållbarhetsberedningen. Detta för att bekräfta de vid  medborgardialogen uttryckta 

önskemålen om att stadsdelens politiska partier skall söka att agera i samförstånd för att lösa 

stadsdelens våldsproblematik. Detta perspektiv beaktas inte om något parti kan hållas utanför 

beredningarna vilket det lagda förslaget möjliggör, ärendet behöver därför utredas vidare. 

 

Utifrån den tragiska utvecklingen av den grova våldsbrottsligheten som drabbat Sverige och 

inte minst vår egen stadsdel, har det hållits medborgardialoger. Där har röster höjts för att 

stadsdelens politiker skall agera i samförstånd för att effektivt kunna vidta åtgärder för att 

återställa tryggheten. 

 

Med utgångspunkt från de tragiska händelserna  har stadsdelsnämndens ordförande givit 

förvaltningen i uppdrag att utarbeta ett underlag för nämndens ställningstagande om 

inrättande av två beredningar, en med inriktning på trygghetsåtgärder och en med 

hållbarhetsåtgärder. 

 

En berednings syfte är att samla in underlag för beslut, förslag och rekommendationer. Det 

finns därför inget rationellt att vinna på att som i det liggande förslaget bygga två 

beredningar på  majoritetsrepresentationer, detta eftersom de tänkta beredningarna inte 

omfattas av någon beslutsrätt.  Istället kommer beredningarnas arbete bygga på ett mer 

begränsat underlag i form av perspektiv, erfarenheter, sakkunskaper, bredd och uttolkning av 

forskning. Samtliga i nämnden representerade partier skall därför i sann demokratisk anda 

ges plats i de tilltänkta beredningarna. 

 

Reservation i sakfrågan 

Leif Söderström (SD) 
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1 Sverigedemokraterna yrkar avslag på förvaltningens förslag punkt 1,2,3,4 till förmån 

för eget förslag som – med den korta tid som stått till buds för bearbetning av det nu 

lagda förslaget – presenteras på nästkommande nämndmöte. 

2 Därutöver anför vi följande: 

 

Utifrån den tragiska utvecklingen av den grova våldsbrottsligheten som drabbat Sverige och 

inte minst vår egen stadsdel, har det hållits medborgardialoger. Där har röster höjts för att 

stadsdelens politiker skall agera i samförstånd för att effektivt kunna vidta åtgärder för att 

återställa tryggheten. 

 

Med utgångspunkt från de tragiska händelserna  har stadsdelsnämndens ordförande givit 

förvaltningen i uppdrag att utarbeta ett underlag för nämndens ställningstagande om 

inrättande av två beredningar, en med inriktning på trygghetsåtgärder och en med 

hållbarhetsåtgärder. 

 

En berednings syfte är att samla in underlag för beslut, förslag och rekommendationer. Det 

finns därför inget rationellt att vinna på att som i det liggande förslaget bygga två 

beredningar på  majoritetsrepresentationer, detta eftersom de tänkta beredningarna inte 

omfattas av någon beslutsrätt.  Istället kommer beredningarnas arbete bygga på ett mer 

begränsat underlag i form av perspektiv, erfarenheter, sakkunskaper, bredd och uttolkning av 

forskning. Samtliga i nämnden representerade partier skall därför i sann demokratisk anda 

ges plats i de tilltänkta beredningarna. 

 

Särskilt uttalande  

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  

 

Vi ser positivt på att man återinrättar två beredningar som ett forum för att nämnden att 

fördjupa sig i vissa frågor. Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet ser dessa som viktiga 

forum för medborgardialog där fler perspektiv kan tas med i frågor där många lokala aktörer 

har erfarenheter och kunskap. Vår förhoppning är att beredningarna ska arbeta särskilt med 

att involvera de organisationer, föreningar, invånare och näringsidkarna vi har i Farsta på ett 

sätt som kan vara svårt i det mer ordinarie mer formbundna nämndarbetet. 

Vi ser också positivt på inrättandet av ett ungdomsråd. Även om ingen organisationsform 

ännu är föreslagen vill vi poängtera vikten av att rådet på ett bra och rättvist sätt fångar upp 

de perspektiv som de många unga har i vårt stadsdelsområde.   
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§ 11 Om att inte polisanmäla vid misstanke om brott mot barn – förändring av 

nämndens delegering av beslutsfattande 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden låter sin delegering till sociala delegationen av beslut att inte polisanmäla 

vid misstanke om barnmisshandel eller sexualbrott mot barn utgå. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen har konstaterat att stadsdelsnämnderna gör olika när det gäller 

avgörandet att inte göra en polisanmälan vid misstanke om barnmisshandel eller sexualbrott 

mot barn. Några nämnder betraktar det som ett beslut som ska fattas av nämnd (eller den 

som nämnden har delegerat beslutet till). Andra ser det som ett ställningstagande som ska 

hanteras inom ansvarig verksamhet.  

 

För att bringa klarhet i frågan har socialförvaltningen konsulterat stadens juridiska 

avdelning. Juristerna menar att det handlar om ett ställningstagande, inte ett beslut. Därmed 

bör de stadsdelsnämnder, däribland Farsta stadsdelsnämnd, som har delegerat beslutsfattande 

i frågan, låta den delegeringen utgå. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-09-01. 

Dnr FAR 2023/675 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12 Delegering av beslut att utse tillfällig ersättare för stadsdelsnämndens 

dataskyddsombud 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden delegerar enligt 7 kap 5 § kommunallagen (KL) till 

förvaltningschefen att besluta om tillfällig ersättare för stadsdelsnämndens 

dataskyddsombud vid dataskyddsombudets semester, sjukdom eller annan kortare 

frånvaro om upp till fem veckor. 

2. Förvaltningschefens beslut att utse tillfällig ersättare för nämndens dataskyddsombud 

anmäls till nämnden enligt 7 kap 8 § KL. 

 

Ärendet 

Vid stadsdelsnämndens dataskyddsombuds kortare frånvaro, till exempel vid semester eller 

sjukdom, behöver en tillfällig ersättare kunna utses. Förvaltningen föreslår att nämnden 

delegerar rätten att utse tillfällig ersättare för en period om maximalt fem veckor till 

förvaltningschefen. Sådant beslut anmäls till nämnden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-09-13. 

Dnr FAR 2023/678 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 13 Tertialrapport 2 år 2023 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 2 år 2023. 

2. Nämnden höjer årsmålet för antal ungdomar som erbjudits feriearbete från 635 till 785. 

3. Nämnden ansöker om budgetjustering med 1,3 miljoner kronor för ökade 

kapitalkostnader inom stadsmiljö. (Drift) 

4. Nämnden ansöker om budgetjustering med 0,4 miljoner kronor för faktiska kostnader för 

kommunalt bostadstillägg för personer med funktionsnedsättning (årsprognos). (Drift) 

5. Nämnden ansöker om budgetjustering om 1,0 miljoner kronor med anledning av 

extremväders påverkan på träd (Drift) 

6. Nämnden ansöker om budgetjustering om 4,1 miljoner kronor för 

avveckling/omstrukturering av verksamhetslokaler (Drift) 

7. Beloppsgräns för periodiseringar (interimsbokföring) fastställs till 50 000 kr eller högre. 

 

Ärendet 

Tertialrapport 2 följer upp de mål och indikatorer som kommunfullmäktige har fastställt i 

stadens budget 2023. I tertialrapporten redovisas resultat och analyser av nämndens arbete 

under perioden maj–augusti.  

 

Förvaltningen bedömer att nämnden bidrar till att kommunfullmäktiges tre inriktningsmål 

kommer att uppfyllas helt under året utifrån att 12 av fullmäktiges 16 

verksamhetsområdesmål beräknas uppnås helt, och ett delvis. Årsprognosen visar på ett 

underskott om 0,8 miljoner kronor för verksamhetsåret efter resultatöverföring från fond. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-09-12. 

Dnr FAR 2023/585 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C) anmälde ett särskilt uttalande.  

 

Särskilt uttalande  

Olof Peterson m fl (M), Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C)  

 

För Moderaterna, Centerpartiet och Liberalerna är kommunens kärnuppdrag det viktiga att 

prioritera. Det är ett svårt ekonomiskt läge i både Sverige och världen som helhet. Även om 

detta inte är något vi rår över så följer det av ett ekonomiskt ansvar att man måste förhålla 

sig till ekonomin. Liknande ekonomiska förutsättningar rådde under pandemin och trots 

detta har ekonomiska överskott blivit till underskott. Om underskottet håller i sig över åren 

så kommer Farsta stadsdelsnämnd att äta upp sina ekonomiska reserver. 
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Det största underskottet kommer från insatserna för barn och unga inom individ- och 

familjeomsorgen, förskolan samt stöd och service till personer med funktionsnedsättning. 

Dessa hör alla till kommunala kärnuppgifter som måste ges rätt förutsättningar och budget 

för att kunna utföra sitt uppdrag. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN 

 

§ 14 Förstärkt skydd för den personliga integriteten (SOU 2023:37) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen av betänkandet Förstärkt skydd för den personliga integriteten (SOU 2023:37). 

 

Ärendet 

En särskild utredare har fått regeringens uppdrag att utreda och ta ställning till behov av 

åtgärder mot oskuldskontroller, oskuldsintyg och liknande fenomen samt försök att omvända 

hbtq-personer. Utredningen har nu överlämnat betänkandet Förstärkt skydd för den 

personliga integriteten (SOU 2023:37.  

 

Utredningen föreslår kriminalisering av oskuldskontroller och oskuldsoperationer, medan 

kriminalisering av oskuldsintyg inte anses nödvändig. Utredningen föreslår även 

kriminalisering av underlåtenhet att avslöja äktenskapstvång och barnäktenskapsbrott. Vad 

gäller omvändelseförsök riktade mot hbtq-personer bedömer utredningen att en särskild 

kriminalisering inte bör införas. Utredningen betonar behovet av att skydda flickors och 

kvinnors rättigheter samt jämställdhet och mänskliga rättigheter generellt.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslagen i betänkandet. Att skydda personer mot dylika 

kränkningar mot den personliga integriteten och säkerställa rättvisa är av yttersta vikt. Ett 

straff för sådana handlingar skulle sända en tydlig signal om att dessa handlingar inte 

tolereras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-21. 

Dnr FAR 2023/554 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 15 Stockholms stads trygghetsprogram 2024–2027 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen av förslag till Stockholms stads trygghetsprogram 2024–2027. 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige fastställde 2021 Stockholms stads trygghetsprogram 2020–2023. 

Programtiden löper ut 2023 och stadsledningskontoret har därför utarbetat ett förslag till 

reviderat program för perioden 2024–2027. Förslaget har i huvudsak samma struktur, 

fokusområden och ansvarsfördelning som tidigare program. Nytt är en tydlig koppling till 

den nya lagen om kommuners ansvar för brottsförebyggande arbete, som trädde i kraft den 1 

juli 2023. Nytt är också att arbetet mot välfärdsbrott och otillåten påverkan har lagts till 

under fokusområdet förebyggande arbete.  

 

Nämnden och förvaltningen arbetar redan i huvudsak enligt det föreslagna programmet och 

vi bedömer att det därmed ger ett bra stöd till organisation och arbetssätt. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-07-12. 

Dnr FAR 2023/526 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

 
  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2023 

SIDA 25 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 16 Revidering av riktlinjer för budget- och skuldrådgivning 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen av förslag till revidering av riktlinjer för budget- och skuldrådgivning. 

 

Ärendet 

På uppdrag av kommunfullmäktige har socialnämnden arbetat fram ett förslag till revidering 

av stadens riktlinjer för budget- och skuldrådgivning. Dispositionen har gjorts om. Avsnitt 

har tillkommit eller tydliggjorts. Läshänvisningar har genomgående tillförts. Exempel på 

förändringar är text om spelproblematik, våldsutsatthet, ekonomiskt våld, kreditkonsumtion 

och värdet av en hållbar vardagsekonomi.  

 

Det är bra att riktlinjerna uppdateras och anpassas utifrån de faktorer som innebär en ökad 

risk för skuldsättning. Förvaltningen är också positiv till att förslaget särskilt betonar hur 

viktigt det är med en hållbar vardagsekonomi. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-22. 

Dnr FAR 2023/525 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 17 Motion SD om att skärpa kraven på inkomst för kommunala 

hyreslägenheter i utsatta områden 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen av en motion från Gabriel Kroon och Sergej Salnikov, Sverigedemokraterna, om 

att skärpa kraven på inkomst för kommunala hyreslägenheter i utsatta områden. 

 

Ärendet 

I en motion till kommunfullmäktige skriver Gabriel Kroon och Sergej Salnikov (SD) att de 

ser att en stor andel av boende i områden med lägre socioekonomisk status är beroende av 

försörjningsstöd. Detta försvårar integration och skapar otrygghet. Motionärerna föreslår 

särskilda uthyrningsregler för kommunala bostadsbolag, så att maximalt 20 procent av 

lägenheterna i utsatta områden får hyras ut till personer med försörjningsstöd som 

huvudsaklig inkomstkälla.  

 

Förvaltningen ser positivt på alla förslag att arbeta mot segregation och för ökad integration 

och mer jämlika samhällen. Förslaget med särskilda uthyrningsregler för vissa områden kan 

dock komma att sätta försörjningsstödstagare, en redan utsatt grupp på bostadsmarknaden, i 

ännu sämre position att få ett stadigvarande boende. En fast bostad är ofta också en 

förutsättning för egen försörjning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-01. 

Dnr FAR 2023/387 

 

Förslag till beslut 

Laura Roselli m fl (V), Joseph Zamani m fl (S) och Maria Jacobson (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Olof Peterson m fl (M), 

Rikard Werge (L) och Christer Eriksson (C).  

 

Leif Söderström (SD) yrkade att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Leif Söderström (SD) 

 

1 Stadsdelsnämnden föreslår att kommunfullmäktige bifaller motionen 

2 Därutöver anföra följande: 
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Med inspiration från Socialdemokraterna i Göteborg föreslår vi att de kommunala 

bostadsbolagen inför särskilda uthyrningsregler där maximalt 20 procent av 

hyreslägenheterna i områden som bedöms som riskområden, utsatta eller särskilt utsatta 

områden får hyras ut till individer med försörjningsstöd som huvudsaklig inkomstkälla. 

 

Vi förväntar oss att förslaget kommer att bidra till en mer balanserad socioekonomisk 

sammansättning, vilket på sikt kan leda till en minskad koncentration av sociala problem och 

en ökad trygghet för de boende. 
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§ 18 Ansökan om serveringstillstånd för restaurang Creperie Marie i 

Hökarängen 

Svar på remiss från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till socialnämnden som svar 

på remissen av ansökan om serveringstillstånd för restaurang Creperie Marie i Hökarängen. 

 

Ärendet 

Restaurangen Creperie Marie i Hökarängen har ansökt om stadigvarande serveringstillstånd. 

Ansökan gäller fullständiga rättigheter med en serveringstid i restaurang alla dagar klockan 

11.00 – 01.00 och i uteservering alla dagar klockan 11.00 – 22.00.  

 

Förvaltningens fältassistenter och vuxenenhet har ingen kännedom om sociala olägenheter 

som kan befaras uppstå i anslutning till restaurangen. Förvaltningen har därmed inga 

invändningar mot att serveringstillstånd beviljas. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-30. 

Dnr FAR 2023/665 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 

 

§ 19 Rapportering till IVO av ej verkställda gynnande beslut för kvartal 2 år 2023 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 

IVO för kvartal 2 år 2023 av ej verkställa gynnande beslut enligt socialtjänstlagen och lagen 

om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 

(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 

gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre månader. 

Från och med år 2022 ska rapporten också beskriva skälet till att beslutet inte har kunnat 

verkställas i tid. Skälet ligger vanligtvis antingen hos den enskilde eller hos kommunen.  

 

För kvartal 2 har förvaltningen rapporterat fem ej verkställda LSS-beslut, varav fyra är 

samma som förra kvartalet. Fyra gäller bostad för vuxna, ett gäller korttidsvistelse. I samtliga 

fall utom ett ligger skälet hos den enskilde.  

 

Äldreomsorgen har rapporterat tolv ej verkställda beslut om bistånd enligt SoL, varav sju är 

samma som förra kvartalet. Alla utom ett gäller boende, och i de fallen har brukare tackat nej 

till erbjudanden. Ett beslut gäller dagverksamhet och där har förvaltningen brustit i sina 

rutiner genom att inte ställa den enskilde i kö för ickevalsalternativ när hon inte lämnade in 

något val av utförare.  

 

Öppenvårdsverksamheten, som ger stöd i situationer av våld i nära relationer, har rapporterat 

tre nya beslut som visserligen har överskridit tremånadersgränsen men som har kunnat 

verkställas någon månad därefter. De har även rapporterat ett nytt beslut som ännu inte har 

kunnat verkställas. I samtliga fall är anledningen att det är kö till verksamheten.  

 

Övriga områden har inte rapporterat några ej verkställda beslut för kvartal 2. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2023-08-09. 

Dnr FAR 2023/586 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 20 Protokoll från pensionärsrådet den 11 september 2023 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger protokoll från pensionärsrådet den 11 september 2023 till 

handlingarna. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle lägga protokollet till handlingarna. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2023 

SIDA 31 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 21 Ordförandens och stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 

anmälningsärenden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens sammanställning över beslut enligt delegering och 

övriga anmälningsärenden till handlingarna. 

 

Ärendet 

 

 Ordförandens beslut enligt delegering 

Ordföranden hade inte fattat några beslut under den aktuella perioden. 

 

 Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 

Stadsdelsdirektören har fattat följande beslut enligt nämndens delegering. Inom parentes 

anges enligt vilken ärendegrupp i nämndens delegeringsförteckning eller vilket specifikt 

nämnduppdrag som delegerade beslut har fattats. 

 

1. 2023-08-08: Beslut om tillförordnad stadsdelsdirektör och ombud att föra nämndens 

talan den 14 september 2023. Dnr FAR 2023/583. (Enligt nämndbeslut 2020-10-22, 

dnr FAR 2020/492.) 

2. 2023-08-17: Uppdaterade hanteringsanvisningar. Dnr FAR 2023/616. (5:6) 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2023-08-31. 

Dnr FAR 2022/877 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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ÖVRIGT 

 

§ 22 Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Inför dagens sammanträde hade Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet lämnat in 

följande fråga om ärendet om brukarundersökning inom de kommunala förskolorna (se § 9): 

 

I stora drag är brukarrapporten en mycket glädjande läsning. Vi vill tacka förskolans 

personal och förvaltningen för det fina arbete som ligger bakom den i mycket positiva 

utvecklingen. Det känns verkligen roligt och bra att inom samtliga delområden i 

bedömningen både stärkas i jämförelse med våra egna tidigare resultat och ligga över 

stadens snitt. Så bra för de yngsta Farstaborna och deras föräldrar! 

 

Dock oroas vi av att det alltjämt finns brukare som uppger att deras barn diskrimineras 

bland annat på enligt diskrimineringsgrunderna funktionsnedsättning, kön, 

könsöverskridande uttryck, ålder, etnicitet och religion. 

 

Vi undrar om förvaltningen kan berätta lite om hur man arbetar för att komma tillrätta 

med detta? Och hur man firar det fina resultatet i övrigt? 

 

Förvaltningen lämnade följande svar: 

 

Farstas kommunala förskolor har i likhet med övriga staden en liten andel vårdnadshavare 

som upplever att deras barn blir diskriminerade inom förskolan. Resultaten från 

brukarundersökningen visar att andelen som upplever diskriminering inom Farstas 

kommunala förskolor är en procent, vilket är oförändrat jämfört med resultaten från 

föregående år.  

 

Samtliga förskolor arbetar utifrån en Plan mot kränkande behandling för att motverka 

kränkningar. Fortbildningar erbjuds löpande till förskollärare och barnskötare som är 

anställda för att sprida kunskap om olika förhållningssätt och arbetssätt kopplat till bland 

annat flerspråkighet och funktionsnedsättningar. Bland annat hålls inspirationsdagar med 

seminarier och workshops denna vecka för att öka medvetenhet och arbetssätt relaterat till 

neuropsykiatriska funktionsnedsättningar och aktuell forskning.  

 

God dialog och samverkan med vårdnadshavare är grundläggande förutsättningar som fyller 

en viktig funktion i arbetet för att skapa trygghet, kring barnet utifrån dess behov men även 

för att vårdnadshavare ska uppleva att det är tryggt att lämna barnet i förskolans vård och 

omsorg.  Farstas kommunala förskolor arbetar aktivt med att utveckla arbetssätten för dialog 

och samverkan med vårdnadshavare, bland annat genom utveckling av barnkonferenser.  

 

Under sammanträdet frågade partierna vilka alternativ till SiS förvaltningen ser samt hur 

man tänker arbeta för att korta väntetiden för placeringar. Förvaltningschefen svarade i 

korthet att det inte finns några alternativ. 
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Inför dagens sammanträde hade Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet lämnat in 

följande två frågor: 

 

 I ärendet om brukarundersökning inom de kommunala förskolorna (se § 9): 

Kommer förvaltningen att med brukarundersökningen som grund se över bristerna som 

uppdagats i Fagersjös förskolor? 

 

Förvaltningen lämnade följande svar: 

 

Resultaten för de kommunala förskolorna i Farsta Fagersjö har förbättrats i samtliga 

delområden av brukarundersökningen. Den ökade nöjdheten hos vårdnadshavare är ett 

resultat av riktade insatser som genomförts, däribland insatser för att öka vårdnadshavares 

kunskaper och möjligheter att ta sig in i Skolplattformen för information och dokumentation.   

 

Påståenden Resultat 

2022 

Resultat 

2023 

Förändring 

Mitt barns utveckling och lärande 

dokumenteras och synliggörs 

49 % 63 % + 14 % 

Jag upplever att den pedagogiska 

lärmiljön på mitt barns förskola 

uppmuntrar till lek, utveckling och 

lärande 

72 % 79 % + 7 % 

Jag kan rekommendera mitt barns 

förskola 

75 % 81 % + 6 % 

 

Förvaltningen instämmer med slutsatsen att det kvarstår aktivt arbete för att uppnå en hög 

nöjdhet bland vårdnadshavare inom hela stadsdelsområdet. Varje stadsdel inom 

stadsdelsområdet har olika förutsättningar och utmaningar som förskolorna behöver beakta i 

verksamheten och uppföljningen av dessa. Samtliga förskolor har i uppdrag att identifiera 

förbättringsområden utifrån brukarundersökningen som underlag för kommande 

verksamhetsplanering.   

 

 I ärendet om tertialrapport 2 (§ 13): 

1. Andelen placerade barn som inte klarar målen i kärnämnena fortsätter att vara lågt. 

Tidigare har skolsamordnare framhållits som en insats för att hjälpa barnen. Har 

satsningen startat och i så fall hur långt har det fortskridit? 

 

Förvaltningen svarade: 

Projekt skolsamordnare för placerade barn och unga åldern 13-21 år har varit igång ett år 

och projektmedel har beviljats för tre år. Genom insatsen har det skett en förbättring och 

utveckling hos de placerade ungdomarna ex. betyg i vissa av kärnämnena, betyg i andra 

ämnen, ökad skolnärvaro och motivation, bättre skoldokumentation, färre skolavbrott 

och att ungdomarna snabbare fått anpassningar som det finns behov av. Vi ser även att 

flera av ungdomarna fått godkända betyg i några av kärnämnena, men inte alla. En av 

ungdomarna som fick betyg i ett kärnämne hade inte gått i skolan under flera år. 
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Ungdomar som gick ut åk 9 i våras sökte alla in till gymnasiet och har påbörjat 

gymnasiestudier och framförallt på IM-program (introduktionsprogram) och de har 

motivation till att fortsätta sina studier.  

 

2. Färre barn är inskrivna på Farstas förskolor än som budgeterats för av 

kommunfullmäktige. Har inskrivningsgraden sjunkit eller har det andra orsaker? 

Beräknas Farsta ha ett överskott på förskoleplatser framöver? 

 

Förvaltningen svarade: 

Förklaringen är att innevarande års budgetram gällande barnantal beslutas utifrån 

inskrivna barn våren 2022. Barnantalet fluktuerar sedan över året. Först vid årets slut 

görs en avläsning på exakt antal barn i förhållande till angiven budgetram och en 

justering görs. Förvaltningen har därför en reserv för att kunna återföra medel om 

barnantalet är mindre. 

 

Prognosen visar på en minskad efterfrågan av kommunal förskola inom 

stadsdelsområdet vilket bedöms bero på minskat antal barn, som bedöms bero på en 

lägre utbyggnadstakt än planerat. Under året har många nya förskolor öppnats, vilket 

också lett till att det just nu finns lediga platser i alla förskolenheter.  

 

Inom Farstas kommunala förskolor är inskrivningsgraden hög och i linje med staden i 

stort, med sammanlagt 94,9 % för 2022. Det pågår även ett aktivt arbete för att erbjuda 

förskoleplats till barn som inte är inskrivna genom bland annat introduktionsförskola.  

 

3. Förvaltningen prognosticerar ett underskott om 5 miljoner för beställarenheten inom 

stöd och service till personer med funktionsnedsättning. Som en anledning till detta 

anges ökade kostnader för hemtjänst, SOL och Sol-boende. Vad beror de ökade 

kostnaderna på? 

 

Förvaltningen svarade: 

De ökade kostnaderna är på grund av volymökning. 158 stycken klienter hade hemtjänst 

2022, 163 stycken 2023. 10 klienter hade korttidsvård 2022 och för 2023 är det 15 

personer. För särskilt boende var det 18 klienter 2022 och för 2023 är det 20.  

 

Det vi har sett detta år är att vi fått fler placeringar för unga med demens och 

alkoholdemens. Även ett par mycket unga personer har haft behov av korttidsvård, vilket 

är ovanligt. Det är svårt att dra några slutsatser hur behov kommer se ut framåt och 

särskilt svårt att bedöma behov av korttidsvård då många av dessa personer tidigare varit 

okända på enheten. Det blir snabbt höga kostnader vid ex placering på korttids och SoL-

boenden, kostnaderna per dygn för 2023 är som lägst 2632 kr och  som högt 3499 kr. För 

SoL-boenden är den lägsta kostnaden per dygn 2623 kr och det högsta 3975 kr (som då 

blir ca 1,5 miljoner per år). 

 

4. Finns det några planer på att utveckla samarbetsformen Platssamverkan till fler 

platser i Farsta? 
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Förvaltningen svarade: 

I vår samverkansöverenskommelse med polisen har vi med både fast platssamverkan och 

mobil platssamverkan som två olika aktiviteter. En lite mer omfattande fast 

platssamverkan är etablerad i Hökarängen med flera olika aktörer. Mobil platssamverkan 

har vi aktiverat när behov uppstått. Under detta år har behov funnits i Farsta strand där vi 

tillsammans med olika aktörer har genomfört träffar med de boende. Var vi etablerar 

platssamverkan beror på lägesbilden, det vill säga behovet. Vi påbörjar nu under hösten 

arbetet med att förnya lägesbilden.  

 

Leif Söderström (SD) tog upp att han läst i medier att det är svårt att rekrytera 

socialsekreterare, och undrade hur det ser ut i Farsta. Förvaltningschef Gunilla Ekstrand 

svarade att vi har låg personalomsättning och gott rykte i staden. Vi har heller inga inhyrda 

konsulter. 

 

Förvaltningschefen lämnade följande information: 

 

 Vår enhet arbete, integration och bistånd har tagit fram en liten bok som riktar sig till 

barn vars föräldrar har försörjningsstöd. Den heter Charlies lilla bok om 

försörjningsstöd. 

 Vi håller på med uppdraget att utöka Fritidsbiblioteket och vi kommer att öppna en 

filial på Hökens dagliga verksamhet i Hökarängen. Processen är påbörjad och vi 

återkommer med mer info om när vi öppnar och om invigning. Det blir bra för 

Hökarängsborna att få tillgång till fritidsutrustning och en bra sysselsättning för 

brukarna på daglig verksamhet. Verksamheten ryms inom ordinarie budget. 

 En av våra enhetschefer från hemtjänsten är inbjuden, tillsammans med en 

representant från äldreförvaltningen, till Socialdepartementet för att diskutera 

språkutveckling inom äldreomsorgen. 

 Seniorverksamheten är sedan några veckor igång med en träffpunkt i Tallkrogen, i 

Odlarängens parklek. Träffpunkten är öppet måndagar klockan 11.00–16.00. Detta 

har inneburit att vi nått många nya deltagare. 

 På söndag arrangerar ett stort antal individer, föreningar och andra aktörer en härlig 

festival på Farsta torg. Syftet är att "lyfta positiva krafter men även tala om hur vi 

som förort går framåt tillsammans för att skapa förändringar i vårt närområde". 

Förvaltningen deltar med medarbetare från individ- och familjeomsorgen samt 

fritiden. 

 Igår och idag har vi invigt förskolorna Regnbågen och Ekebergabacken. Det var vår 

ordförande Laura Roselli och förskoleborgarrådet Alexandra Mattsson som 

invigningstalade och barn från respektive förskola klippte bandet. 

 

Förvaltningschefen presenterade förvaltningens nye kommunikationsansvarige, Erik Wagner 

Sobelius. 

 

 

Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 


